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Josep M. Pou
Una enorme capacitai de treball

David Serrano Blanquer

ngels a America i La gavina s’estan con- 
vertint en dues obres emblemàtiques en 
la historia recent del teatre d’aquest 
pais. La primera ens oferia Loportunitat 
d’estrenar el magne Teatre Nacional, ni 
que fos per la porta del darrere, amb 

una obra que reflexiona sobre la decadencia del 
model de societal capitalista i amb el tema de la 
SIDA com a metàfora de la destrucció, anihila- 
ció d’un model en crisi en forma de plaga; obra 
compromesa, densa, espléndida, i amb un 
repertori impressionant. La segona ens aporta 
una reflexió sobre el concepte d’art i de cultura 
teatral que sembla feta a mida per un context 
tan convuls com el que estem vivint al voltant 
del món teatral catalá. L’entrevista realitzada a 
Josep Maria Pou ressegueix la pista de les dues 
obres des d’una visió. privilegiada i reflexiva. 
Una hora abans de començar la fundó Josep 
Maria Pou entra per la porta deis actors com ho 
fa a escena, amb força i decisió. Ens rep amb un 
somriure sincer i acollidor i ens convida a anar 
al seu camerino. Té una calipàndria de ca 
l ’ ample. Ens fa seure, es treu la bufanda i 
Fabric, agafa una cadira i s’asseu davant nos
tre, prédisposât: “Vosaltres direu.” És igual que 
com horn se’l pot imaginar de veure’l sobre

I’escenari, però encara mes, la seva força no 
només rau en la seva mirada incisiva o tendra, 
depenent de la circumstància, sino en la seva 
paraula, directa, reflexiva i sempre entenedo
ra. Tot plegat s’anirà fent pales al llarg d’aques- 
ta “curta però intensa xerrada” , en paraules 
seves.

-  Escolta, sempre sembla que fads tard, que 
vagis atrafegat, et queda temps per descansar 
entre fer televisiô i venir a fer cada dia teatre?

-  Si només fos fer televisiô i venir cada dia al 
teatre em quedarla una mica de temps per des
cansar, però estic fent televisiô, venint cada dia 
al teatre, rodant una pel licula, fent un progra
ma de ràdio, traduint una fundó de l’anglès, 
escrivint colTaboracions a la premsa. No em 
queda temps per res.

-  I com t’ho fas per descansar?
-  Bé, jo suposo que, de les peques qualitats 

que dec tenir, una d’elles és una enorme capa
citai de treball. Vull dir que tine molta capacitai 
de concentració, molta capacitai de treball; ho 
die amb tota la modèstia del món. 1 per altra 
part, tine una petita sort que no tenen molts dels 
meus companys, que és quejo dormint sis hores 
en tinc prou. Aixô vol dir que dormo sis, set 
hores màxim (el dia que en dormo més), i aixô
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vol dir que tiñe mes hores, mes hores lectives 
com es diu. Encara que jo estic absolutament 
convençut que mentre dormo també treballo. Hi 
ha un subconscient que funciona.

-  I quan tens temps Iliure, a banda de treba- 
llar, queja veiem que mes que un treball és com 
una afició, quines t’agrada fer?

-  Dones miren, el meu treball té un avantat- 
ge increíble que és que més que un treball és 
una vocació, és un treball en qué cal estar-hi 
centrât vocacionalment, i si no és per autèntica 
vocació no es podría resistir a vegades l’enorme 
quantitat d’hores que t’hi passes practicant o 
assajant una cosa, o en un rodatge, no, aixó per 
peles no hi ha qui ho faci, encara que hi ha gent 
que diu que ho fa per peles, però la gent de veri- 
tat no ho fa per les peles perqué no compensa.
1 jo tiñe un d’aquests avantatges, que va 
molt lligat al que deia, i és que descon- 
necto molt ràpidament, si jo sé que 
tinc una hora entre una cosa i una 
altra, durant aquesta hora 
desconnecto i die “Prou!, 
aquesta hora no la tre
ballo” , i descanso 
llegint una revis
ta o veient un 
programa de 
televisió, i des
canso del que he 
fet abans i del que 
haig de fer després.
Amb el pas deis anys 
he aconseguit organit- 
zar el meu cap i em die 
que no m’haig de preocu
par més que del que haig de 
solucionar a cada moment 
Això és un aprenentatge que ve 
de la televisió i del teatre, la preo- 
cupació ha de ser en el moment que 
surts, i en el cinema és igual, hi ha un 
moment que el director diu “Motor!” i 
és llavors quan has de preocupar-te, de 
res serveix fer-ho abans i preguntar-te 
com ho faràs demà, que és el que fa que 
sempre estiguis ocupat. D’altra banda, quan 
aconsegueixo uns dies lliures, cinc o sis i que 
me’ls busco i me’ls defenso molt bé -jo no sóc de 
vacances llargues-, la meva màxima il lusió és 
viatjar a dos llocs que a mi em fascinen: Londres 
i Nova York, jo sóc molt metropolita; i ho faig 
sense dir-ho a ningù, agafo una bossa i me n’hi 
vaig. Això és per a mi com quinze dies en un bal
neari de Caldes.

-  Parlem de La Gavina, com definiría el seu 
personatge de Dr. Dorn, aquesta mena de 
secundar! que es converteix en el centre deis 
neguits i les preocupacions deis altres, que hi 
van a buscar l’ajut, l’amor o la comprensió?

-  És un personatge que ha donat peu a moi
tes teories, fins i tot hi ha autors que han escrit 
llibres sobre el personatge de Dorn. Cada vega

da que s’estudia l’obra, un deis sens objectius és 
estudiar en Dorn, perqué és un personatge molt 
indefinit. El que és ciar és que Txèkhov era 
metge i que en totes les seves obres hi ha un 
personatge que és metge, la quai cosa és una 
constant volguda. Els estudiosos diuen que 
aquests personatges-metges no són sinó l’alter 
ego de l’autor. En aquest cas, l’obra és prime- 
renca, l’autor expressa els seus criteris sobre 
Part i la literatura a través de Trepliov (Pere 
Arquillué), l ’autor jove, i de Trigorin (Josep 
Maria Flotats), l’autor consagrat, però per fer 
sentir la seva veu sobre la vida i l’existència fa 
servir el metge, el Dr. Dorn. En qualsevol cas, 
un personatge sempre s’ha de fer en fundó del 
que es desprèn del text, i aquest personatge és 
tan ambigu que ha donat peu a una extrema- 

dissima varietat de maneres d’entendre’l i 
representar-lo: hi ha qui el fa molt antipàtic 

i groller, hi ha qui el fa molt cinic i mofant- 
se de tots els altres, i jo he triât el meu 

carni, sense deixar-me influir per 
ningù, intentant entendre el que hi ha 

a sota de cada frase, de cada parau- 
la que utilitza el Dorn, i em sem

bla que el Dorn que jo he fet és 
com devia ser el propi autor: 

entre tots els personatges és 
el més clarivident, el que ho 

veu tot ciar, el que veu 
que no hi ha solució, 

que estem condem-
nats a patir i que, 

per tant, val més 
patir alegrement 

que fer-ho d’una 
altra manera, 

és un ser que 
ja ho ha tin- 

gut tôt, que està 
de tornada de moi

tes coses i ho expressa 
molt clarament amb el 

personatge de Piotr Niko- 
laievitx (Joan Borràs), que està 

dient sempre que té 60 anys i que no 
es vol morir i ell sempre li diu que ell 

només en té cinc menys i que no val la pena 
patir, ell accepta que ja ha complert la seva 

missió a la vida i que farà de paraigua per escol
tar i consolar tothom. Em diuen que ha sortit un 
personatge molt tendre, molt escoltador deis 
altres, molt pare espiritual, i jo me n’alegro. 
Tinc la satisfacció que un gran director de teatre 
americà que havia dirigit l’obra als EUA dues o 
tres vegades em va dir “Mai hauria pogut pensar 
que es podría fer el Dorn de la manera com l’has 
fet, m’has descobert un Dorn que jo no havia ni 
suposat que existís” . Dones si aquesta és la meva 
petita contribució a l ’obra de Txèkhov estic 
encantadissim.

-  Es tracta d’una mena de testimoni de la 
realitat...
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-  Sí, jo ostie segur que si la funció continués, 
en un moment déterminât el Dorn s’asseuria en 
una taula i escriuria tot el que ha viscut, perqué 
ell s’ha passât la funció escoltan! a tothom, 
observant a tothom, de tant en tant diu alguna 
cosa, canta, ell es un artista frustrât, com així li 
reconeix al jove artista, quan li diu “Escriu, tu 
tens talent, aprofita’l, tant de ho jo m’hi hagués 
dedicati i hagués pogut ser artista” . Malgrat 
aquesta frustració, ho accepta i és feliç, és Túnic 
que és capaç de veure que l’obra que ha escrit 
Trepliov és intéressant i que hi ha la llavor 
d’alguna cosa intéressant, la qual cosa voi dir 
que és el més intel ligent de tots ja que ais altres 
no els agrada gens.

-  En referencia al missatge, que vindria a dir 
que el pas del temps ho destrueix tot, qué en 
penses?

-  És terrible, jo crée que 
malauradament és cert, crée 
que estem en aquesta vida 
només per passar i deixar, si 
som capaços, una petita 
empremta més o menys profun
da i res més; per molt que ens 
encaparrem, que Iluitem i que 
ens molestem, passarem i mar- 
xarem i aixô és el que diu 
Txèkhov, que reflecteix la vida 
corn passa, a través de petits 
moments, gairebé intranscen- 
dents, però que demostren la 
vida en si mateixa. El que més 
m’agrada és el que diu la Nina 
(Ariadna Gil) a en Trepliov:
“Tot és un desastre, tot ha sor
tit diferent de corn em pensava, 
però, malgrat tot em queda una 
cosa, la capacitai de resistir” , i 
això és meravellós, passi el que 
passi s’ha de resistir.

-  De què més parla La 
gavina?

-  Hi ha un altre tema molt 
maco a l ’obra; jo crec que 
també parla de la capacitai que tenim les per
sones d’estimar i, a la vegada, de la incapacitat 
que tenim de fer-nos estimar per qui desitgem. 
Si ens hi fixem, a l ’obra tots els personatges 
están enamoráis d’uns altres personatges, que, 
al seu torn, no els corresponen sino que están 
enamoráis d’uns altres. És a dir, parla també de 
la capacitai que tenim d’enamorar-nos i de la 
incapacitat que tenim que se’ns enamorin, 
aquesta és una de les nostres grans miseries... 
També parla del seu concepte d’art modem i 
caduc, etc., hi ha moites altres coses.

-  En un mon decadent com el descrit, quina 
funció hi té Tart, representa! per aquell tea- 
tret que es va quedant orfe i cada vegada més 
allunyat?

-  Per a la gent que estimem l ’art, l ’art és 
l’ûnic consol, l’únic que ens pot ajudar a sobre-

Ariadna Gil a “La gavina

viure i a resistir, és Tintent de creació de belle- 
sa per part de Tèsser humà. Per a mi, juntament 
amb Tamor entre dues persones, un ambient 
familiar correcte i altres, és Túnic que et permet 
sortir de la mediocritat que ens envolta...

-  Ho dius per aixô que...
-  En un moment corn Tactual, per lligar-ho 

amb una realitat concreta, amb el terrible mer- 
der que hi ha avui a Barcelona dins la professió 
teatral, amb motiu de la creació del Teatre 
Nacional de Catalunya, amb el tema Elotats i 
Pujáis, tot piegai és una mostra evident que 
Túnica solució de tot això és Tari. En tota aques
ta guerra de declaracions Tùnica verità! és que 
cada dia a les nou del vespre aquest teatre és 
pie, hi ha 980 persones gaudint i emocionant-se 
amb el treball d’uns actors, d’un text i d’una

posta en escena, i això és el 
servei que ha de fer Tart.

-  Al fulletó hi diu: “La gavi
na és el símbol de la maldat 
gratuita, de la irresponsabilitat 
insensible” , és massa 
coincidencia respecte el 
moment concret que viu el 
món del teatre catalá? Es 
podría dir que en Josep María 
Elotats és aquesta gavina?

-  Sí, malgrat que això era 
anterior resultava ben premo
nitori. El que ha passai és que 
Tacciò que s’ha fet respecte la 
destitució de Josep Maria 
Elotats i el canvi brutal de desti 
del que havia de ser el Teatre 
Nacional i el que serà a partir 
d’ara em sembla una maldat 
gratuita, em sembla la mani- 
festació de corn la ignorància 
més greu pot trepitjar i fer-ho 
malbé tot, em sembla que la 
intromissió dels politics en el 
món del teatre és sempre abso- 
lutament nefasta, i aquesta 
n’és una prova palesa. És un

moment molt trist de la professió teatral catala
na, em sembla que, per desgrácia, els actors i 
els professionals del teatre a Catalunya ens 
mereixem un representan! de la cultura, com és 
el Conseller, millor del que tenim, crec que és 
tan bestia o brutal la seva actuació com la d’un 
elefant que entrés en una cristalleria; crec que 
ho ha destrossat tot, amb la seva acciò contra 
Elotats i el Teatre Nacional, fins i tot la unitat 
dins la professió, perqué en aquest instants hi 
ha una guerra civil a favor del Teatre Nacional 
o contra el Teatre Nacional, i això es pagará 
car perqué Barcelona vivia un moment creatiu 
teatral fantástic i suposo que ara ha quedat fre
na!, i estic segur que d’aixó se’n pagaran les 
conseqüéncies, tristament.

-  Si n’hi ha d’haver, com seria la política tea
tral ideal?

Foto Ros Ribas
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-  En qualsevol cas la que facin els artistes o 
els gestors, mai els politics, de cap manera. Una 
vegada vaig fer servir una frase que li vaig 
robar a en Terenci Moix perqué em sembla la 
mes gràfica del mon: “Els politics ban de ser 
com les dones de neteja dels lavabos, els ban de 
tenir sempre nets i a punt perqué els artistes hi 
puguin pixar de gust” . La missió dels politics es 
crear infrastructures, distribuir els diners i dei- 
xar fer ais artistes, i aixé és el que es fa arreu 
del mon, com a Londres, on ningù diu els artis
tes el que ban de fer; els politics, com mes Iluny 
millor.

-  Si et deixessin tenir un cara a cara em el 
Conseller Pujáis, qué li diries?

-  Si em deixessin, tant de bo!, un espai per 
poder tenir-hi un cara a cara li preguntaria 
moltissimes coses i estic segur que el deixaria 
molt malament, jo, corn molta altra gent prepa
rada del mon de l’espectacle. Jo dono per des- 
comptat que un Conseller de Cultura és un poli
tic professional, s’ha d’ocupar de molts 
departaments: dels Ilibres, del cinema, del tea- 
tre, de la música, i de moites altres coses i, per 
tant, no ha de ser un especialista de tot, és 
impossible, però si que exigeixo que encara que 
no ha de ser un especialista en tot si que ha de 
ser sufìcientment intel ligent per saber triar la 
gent que l ’ha d’assessorar i aconsellar per 
prendre determinades mesures. I a mi m’agra- 
daria fer-li públicament la pregunta següent (si 
pot ser a la televisió i en directe): a qui va 
demanar conseil per dictar aquest famés decret 
que ha estât el que ho ha fet malbé tot, amb la 
intromissió de l’empresa privada aqui dins, del 
35%, de l ’anuMació de la companyia estable; i 
amb aqüestes preguntes seria on el Conseller 
Pujáis quedarla absolutament destrossat, per
qué el normal és que el Conseller Pujáis, com 
qualsevol Ministre, per prendre unes mesures 
tan importants fes consultes amb la gent impor
tant del pais que sap del tema, m’estic referint, 
a banda de Josep Maria Flotats, per descomp- 
tat, en Lluis Pasqual, la Núria Espert, gent que 
ha tingut a les seves mans teatres públics a 
l’estranger, importantissims. 1 cap d’aquestes 
persones ha estât consultada. Per dictar aqües
tes mesures s’ha guiat només pel conseil de 
dues persones absolutament mediocres i igno
rants preocupados només pels diners, amb una 
absoluta golafreria per fer-se amos del TNC, 
que són empresaris d’empresa privada, que li 
tenen menjada la volunta!, i aquesta és la reali
tà! que hi ha a sota de tot això, i cal denunciar- 
ho públicament.

-  Tornem a l’art, entre l’excés del Ray Cohn 
(el seu memorable personatge a Àngels a 
América), i la mesura d’aquest Dr. Dorn (a La 
Gavina), com se sent en Josep Maria Pou?

-  Dones fantàsticament bé, aquest és el gran 
miracle de ser actor, és el que m’agrada de la 
professió, passar sense transido d’un personat
ge tan extraverti!, tan feixista, tan encarnació

del mal, tan de maldat gratuita tan shakespea- 
rià, és a l’alçada d’un Macbeth o un Ricard 111, 
com el d’en Cohn a un altre tan passiu, tan 
escéptic i tan calma! com el del Dr. Dorn és el 
que el que dona la satisfaccio a Tactor del seu 
joc, de jugar amb matèria viva. Poder tenir en 
una mà la joguina del Roy Cohn i en l’altra la del 
Dr. Dorn i barrejar-les és la félicitât complerta. 
És el millor exercici d’interpretació que hi pot 
haver. Això és el que hauria de ser normal en la 
carrera d’un actor, el fet de passar d’un perso
natge a un altre d’una manera tan radical, i fins 
i tot que poguessin conviure els dos personatges. 
De fet durant el mes de maig ho van fer, mentre 
jo feia el Roy Cohn sobre Tescenari ja assajava 
amb el Dr. Dorn, i van conviure, i d’aquesta con- 
vivéncia se n’aprén moltíssim, i Tactor creix, 
això és el que un Teatre Nacional facilita, a tra
vés d’una companyia estable i d’un repertori, 
que és la idea que defensava en Josep Maria 
Flotats i que funciona a tot el món en els teatres 
públics, on la companyia fa, al mateix temps, en 
una mateixa temporada, quatre o cinc repre- 
sentacions diferents en dies alternats, i això fa 
que Tactor convisqui amb quatre o cinc perso
natges i fa que els actors siguin cada vegada 
més bons actors, és una escola d’interpretació 
increíble.

-  No Than dit que el Roy Cohn i tu feu una 
parella feta a mida?

-  Sí que hi ha gent que m’ho diu, però mireu, 
ais EUA Tactor era baixet i grassone!... Ara, de 
carácter, reconec que m’agraden els personat
ges potents, són com una terápia per a mi, amb 
allò de sortir a Tescenari i amb quatre passes 
menjar-me el món. Però no deixa de ser un afa- 
lac per a mi. De fet, el personatge de Roy Cohn 
és deis que més m’han costat, malgrat el carni 
natural que ja m’hi porta, més que el Dr. Dorn, 
tot i que amb aquest m’haig de retenir molt en 
escena, i un deis que m’ha donat més satisfac- 
cions al llarg de la meva carrera. 1 és una llásti- 
ma que hagi quedat avortada la idea d’en 
Flotats de fer, després de Testiu vinent, la sego- 
na part, recuperan! també la primera, (és una 
trilogia) á'Ángels a América. Jo hi ostava molt 
entusiasma!.

L’intèrfon del camerino avisa els actors que 
falta mitja hora per començar. En Josep Maria 
Pou ens acompanya fins al vestibul, després d’un 
intercanvi afectuós i sincer de salutacions, ens 
acomiada amb el seu somriure personalissim.
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